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Zpravodaj občanů

Velkých Svatoňovic 
a Markoušovic

2/2023

Vážení a milí spoluobčané,

chladné počasí je snad za námi a zim-
ní údržbu silnic a chodníků střídá jarní 
úklid a příprava na letní režim. Děkuji 
všem, kteří se v zimních měsících starali 
o odklízení sněhu a o posyp komunika-
cí a díky nimž jsme se všichni mohli po 
naší obci bezpečně pohybovat.

Čím dál větší oblibě se těší divadel-
ní představení a přednášky v našem 
K-Klubu. Rostoucí návštěvnost ukazuje, 
že máte o setkávání při kulturních příle-
žitostech zájem.

Po dvouleté vynucené covidové pau-
ze se rozjela plesová sezóna a s úspě-
chem proběhly hasičský a obecní ples 
ve Velkých Svatoňovicích a sousedský 
bál v Markoušovicích. Byly to skvělé ve-
čery plné zábavy a tančení, kterého se 
zúčastnili nejen občané naší obce, ale 
i mnoho hostů z okolních obcí.

Abychom dodrželi tradici a „nenarušili“ 
koloběh ročních období, vynesli jsme 
26. března Moranu a přivítali jaro. Spo-
lečně jsme se setkali v sále kulturního 
domu, kde nás velmi potěšilo vystou-
pení žáků Základní a Mateřské školy Vel-
ké Svatoňovice, kteří s učiteli připravili 
krásné jarní představení. 

Rád bych také připomenul, že všechny 
místní poplatky (odpady, psi, ubytová-
vání) měly být zaplaceny už do konce 
března. Pokud jste zapomněli zaplatit 
některý z poplatků, prosím, učiňte tak 
co nejdříve.

Přeji Vám krásné prožití jara a těším se 
na naše další setkávání.

Sloupek 
starosty obce

Vážení čtenáři, konečně máme za sebou 
všechna omezení a spolkový i společenský 
život v naší obci nabírá obrátky. Dá se říci, 
že se stále něco děje. Chtěli bychom vás 
požádat, abyste nám pomohli zprostřed-
kovat toto dění a s pomocí vás jej zachytit 
na stránkách našeho Zpravodaje. Ať ti, kteří 
se z různých důvodů nemohou akcí zúčast-
nit, si o nich alespoň přečtou a tím je spolu 
s námi prožívají.

Své příspěvky či náměty můžete odevzdá-
vat do schránky na obecním úřadě či zaslat 
na e-mail zpravodaj@velkesvatonovice.cz. 
V případě, že se necítíte být schopni pří-
spěvek samostatně zpracovat, můžete 

oslovit kteréhokoli člena redakční rady. 
Ten zároveň, pokud si to budete přát, za-
chová vaši anonymitu. 

Všechna doposud vydaná čísla na-
šeho Zpravodaje můžete najít na
www.velkesvatonovice.cz v záložce Zpravodaj.

Redakční rada pracuje v nezměněné podobě:

předseda – Viktor Marek – starosta obce 

šéfredaktor – Dr. Josef Dvořák

členové – Ing. Libor Kneifel, 
Mgr. Eva Prouzová a Ludmila Špetlová

Informace pro občany
Zasedání zastupitelstva
Obecní zastupitelstvo se sešlo na svém 
3. zasedání dne 8. února 2023.

Projednalo rozpočtové opatření vztahující 
se k období prosince loňského roku, které 
reagovalo na navýšení daňových a dalších 
příjmů a na druhé straně na navýšení výda-
jů podle skutečných potřeb, které se ukáza-
ly v tomto období. 

Dále projednalo schválení věcných břemen 
pro společnost ČEZ distribuce v návaznosti 
na změny v rozvodech elektrické energie 
z venkovních na zemní.

Pokračovalo projednáním a schválením 
Změny územního plánu č. 3.  a schválením 
dotací na rok 2023 podle žádostí podaných 
spolky v obci.

V posledním bodu zastupitelstvo schválilo 
odkup pozemku ve prospěch obce a pro-
dej obecního pozemku.

Na závěr byli zastupitelé seznámeni se 
zprávou o inventarizaci majetku obce 
v roce 2022.

V diskusi občané poukázali na nutnost 
oprav a údržby dříve zřízených odpočin-
kových míst v katastru obce a občany byl 
vznesen požadavek na rozšíření veřejného 
osvětlení v části Vejmol.

Starosta obce ubezpečil občany, že se těmi-
to otázkami bude zabývat a že je plánováno 
i rozšíření veřejného osvětlení jak ve Velkých 
Svatoňovicích, tak v Markoušovicích.

Je vidět, že účast na jednání zastupitelstva 
obce je prospěšná jak pro její zastupitel-
stvo, tak pro občany samotné. Zde si mo-
hou přímo předat podněty a vyžádat od-
povědi a kontrolovat dřívější přísliby.

Redakční rada

Slovo redakční rady

Starosta obce Viktor Marek
J. D.
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Demografi cké údaje obce za rok 2022

Třídění odpadu

V naší obci žilo k 31. 12. 2022 celkem 
1259 obyvatel, z toho je 28 osob přihlášeno 
na OÚ.

V Markoušovicích bylo přihlášeno 360 osob, 
ve Velkých Svatoňovicích 899 osob. 

Do Velkých Svatoňovic se přistěhovalo 
15 osob, odstěhovalo 16, do Markoušovic 
se přistěhovalo 19 lidí a odstěhovalo se 
15 občanů. Migrace zvýšila počet obyvatel 
o 1 osobu. Zemřelo 10 osob, narodilo se 
8. Ve Velkých Svatoňovicích bylo 6 úmrtí 
a narodily se 4 děti, v Markoušovicích zemřeli 
4 občané a narodily se 4 děti. 

Manželství uzavřely 4 páry, 3 na OÚ a jeden 
v soukromí.

Ve Velkých Svatoňovicích ubyly 3 osoby 
a v Markoušovicích naopak 4 osoby přibyly. 

Zpracovala dle ČSÚ a údajů z OÚ 
matrikářka obce

Třídění odpadu má v naší obci silnou podporu jak ze strany občanů, tak vedení obce. 
O tom svědčí vytvoření nových stanovišť s kontejnery na tříděný odpad a jejich plné 
využívání občany.

Tato činnost má velmi pozitivní 
dopady zejména na snižová-
ní množství tzv. komunálního 
odpadu, který nevytříděný 
končí na skládkách, ale i ve vy-
užití vytříděného odpadu jako 
zdroje surovin pro další výrobu. 
To pak zmenšuje množství 
emisí a spotřebované energie 
ve výrobě, snižuje uhlíkovou 
stopu a v konečném důsledku 
šetří naši planetu pro budoucí 
generace.

Za loňský rok byla naše obec oceněna společností 
Asekol, která likviduje především zpětně odebírané 
elektrospotřebiče. V roce 2022 odevzdali naši občané 
na sběrných místech celkem 924 kg elektrozařízení 
a tím uspořili při další výrobě cca 2,21 MWh elektrické 
energie či 0,51 tuny primárních surovin.

Chtěli bychom touto cestou poděkovat všem občanům za tuto záslužnou činnost. Díky 
tomu jsme i pro letošní rok mohli ponechat výši poplatku za svoz komunálního odpadu 
beze změn a máme ji jednu z nejnižších mezi obcemi v okolí.

Svoz komunálního odpadu v naší obci zajišťuje společnost Transport Trutnov, reklamace na 
nevyvezení popelnice nahlaste na tel. č. 493 646 117.

Vedení obce

Potřební občané naší obce využívají 
různé formy pomoci, především služeb 
pečovatelské služby z okolních obcí.

Nabídka služeb pomoci byla v letošním 
roce rozšířena o pečovatelskou služ-
bu ze Rtyně v Podkrkonoší.

Jak sami uvádějí ve svých propagačních 
materiálech poskytují především:

• základní sociální poradenství
• pomoc při zvládání běžných úkonů
• pomoc při osobní hygieně nebo po-

skytnutí podmínek pro osobní hygienu
• poskytnutí stravy nebo pomoc při za-

jištění stravy
• pomoc při zajištění chodu domácnosti
• zprostředkování kontaktu se spole-

čenským prostředím
• fakultativní (doplňkové) úkony

Služba je poskytována podle osobních 
přání, zájmů a cílů uživatelů. Je uplatňo-
ván partnerský a osobní přístup. 

Respektujeme jedinečnost každého 
člověka bez ohledu na jeho původ, 
etnickou příslušnost, barvu pleti, ná-
rodnost, sexuální orientaci, náboženské 
nebo politické přesvědčení.

Pečovatelská služba je poskytována za 
úplatu, dle platného ceníku úkonů po-
skytovaných pečovatelskou službou.

Bližší údaje a podrobnosti můžete 
získat od poskytovatele:

Pečovatelská služba města Rtyně 
v Podkrkonoší

Sídlo pečovatelské služby:

K Jídelně 616, Rtyně v Podkrkonoší, 
tel: 720 512 632, 724 192 552, 

E-mail: pecovatelky.rtyne@seznam.cz

Nebo vám je zprostředkuje náš 
obecní úřad.

Pečovatelská 
služba Rtyně

třídění odpadu 2022 celkem na obyvatele

pneumatiky 0,98 t 0,78 kg

sklo 30,30 t 24,09 kg

asfaltové směsi (silniční) 4,92 t 3,91 kg

železo 4,90 t 3,90 kg

papír a lepenka 23,50 t 18,68 kg

oděvy 1,10 t 0,87 kg

jedlý tuk 0,15 t 0,12 kg

barvy 0,07 t 0,06 kg

plasty 17,70 t 14,07 kg

kovy 17,91 t 14,24 kg

bioodpad 55,24 t 43,91 kg

směsný komunální odpad 167,60 t 133,23 kg

objemný odpad 10,56 t 8,39 kg

celkem 334,93 t

procento třídění 46,51 %

 

 

 

Obec Velké Svatoňovice 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 924 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

2,21 MWh 0,51 t 85,55 m3 

8,59 kg 159,56 l 0,70 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 2 346 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 1 149 cyklech 
sprchování 
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Kdy a kde jsme pro VásVystřihni m
ě a pověs kam

 budeš chtít, ať jsi v obraze.

Obecní úřad
www.velkesvatonovice.cz 
www.facebook.com/velsvat

Hasičské muzeum je možno navštívit 
po domluvě na tel. 777 113 858, 
606 605 524 nebo 607 877 248

Spojení:  
tel.:  499 881 860
starosta:  724 180 857
místostarosta: 733 740 275
E-mail: urad@velkesvatonovice.cz

Sběrný dvůr Trutnov:
(Horská 99, Trutnov)
Po, St a Pá 13.00 – 18.00
Út a Čt  08.00 – 13.00
So  08.00 – 12.00

Sběrné místo Velké Svatoňovice:
Po a St  08.00 – 17.00
Út, Čt a Pá 08.00 – 15.00
lze ukládat pouze papír, plast, bio 
odpad, rostlinný olej ze smažení, kovy, 
směsný odpad v pytlích zakoupených 
na OÚ, zářivky, elektroodpad, baterie, 
zákaz ukládaní odpadu k bráně

Skládka Bohuslavice: 
Po - Pá  7.00-15.00
stavební odpad, rozměrný odpad

Reklamace nevyvezení popelnice: 
tel. č. 493 464 117

Obecní knihovna:
Po      17.00 – 19.00

Úřední hodiny:
Po a St              8.00-12.00, 13.00-17.00
Út a Čt                8.00-12.00
Pá Pro veřejnost úřad uzavřen

Poruchy
• dodávky vody

tel. 733 740 273, 733 740 274 
(voda@velkesvatonovice.cz)

• obecního rozhlasu
tel. 733 740 273, 733 740 274

• dodávky elektřiny
ČEZ Distribuce poruchy 
800 850 860 (volání zdarma)

• dodávky plynu
Innogy 1239

VaK Úpice a.s.  tel. 499 881 461
  tel. 605 984 630

VaK Trutnov a.s.  tel. 604 252 528

Vyvážení septiků 
a žump: 

K-Klub
Po – Pá   11.00 – 15.00 

Sokolovna Markoušovice 
Ne, Út - Čt 17.00 – 21.00
Pá - So  17.00 – 23.00
Pondělí zavřeno

Restaurace Na Puškvorci 
Ne, Út a Čt 16.30 – 22.00
Pá  16.30 – 24.00
Pondělí, středa a sobota  zavřeno

Restaurace

Po, St     13.00 – 16.30
Út, Čt, Pá 08.00 – 11.00

tel: 954 254 235

Pošta

Po - So        6.00 – 19.30
Ne      7.00 – 19.30

Potraviny 
Večerka Velké Svatoňovice 388

Areál ZD Velké Svatoňovice 
Út a Pá   7.00 – 9.00 
(objednání na tel. 775 330 270)

Prodej mléka

MUDr. Radek Cvrček

Dům pro seniory, Velké Svatoňovice 210 
Po 06.00 – 12.00
Út 07.00 – 12.00
St 17.00 – 20.00 (objednaní)
Čt 15.00 – 20.00
Pá 06.00 – 13.00 
 (12.00-13.00 objednaní) 

Ordinace 
praktického 
lékaře

tel. 499 397 525, mobil 776 150 525

Změny provozních dob jsou vyhrazeny.
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MOJE VODNÉ A STOČNÉ
VODA.VELKESVATONOVICE.CZ

CO ZÍSKÁTE PŘÍSTUPEM DO ZÁKAZNICKÉHO PORTÁLU?

PLÁTCE
Po přihlášení získáte přehled o Vaší smlouvě s možností požádat  
o změnu zasílací adresy, zadání telefonního čísla či e-mailu. 

Snáze vás pak kontaktujeme okolo fakturace či v případě havárií  
a oprav vodovodů.

ODEČTY
Získáte přehled na odběrných místech, historii odečtů včetně grafů 
spotřeby po měsících a letech.

SAMOODEČET
Můžete zde také nahlásit samoodečet.

FAKTURY
Budete mít přehled o vystavených fakturách i jejich úhradách.  
Můžete si je stáhnout v PDF či požádat o zasílání faktur e-mailem.

SPRÁVCE ODBĚRNÉHO MÍSTA
Máte možnost nastavení přístupu pouze k jednomu odběrnému 
místu, což se hodí zejména pro SVJ a správcovské firmy, kteří jich 
spravují více.

KONTAKTNÍ FORMULÁŘ
Všechny důležité kontaktní informace na jednom místě včetně 
možnost zaslání požadavku.

JAK SE ZDARMA ZAREGISTROVAT?

TELEFONICKY
+420 499 881 860

REGISTRAČNÍM FORMULÁŘEM
Vyplňte a doručte nám tento registrační leták na úřad

Obec Velké Svatoňovice 
Velké Svatoňovice 68 
542 35 Velké Svatoňovice

E-MAILEM

urad@velkesvatonovice.cz 

PŘES PORTÁL
Nechte si zaslat na e-mail zadaný ve smlouvě jedno-
rázové heslo přes funkci Zapomenuté heslo.

OBEC VELKÉ SVATOŇOVICE ZAVÁDÍ ZÁKAZNICKÝ PORTÁL

JAK ZADAT SAMOODEČET?

1) PŘIHLASTE SE DO PORTÁLU

2) ZVOLTE NAHLÁŠENÍ STAVU VODOMĚRU

3) VYBERTE ODBĚRNÉ MÍSTO

4) ZADEJTE DATUM, ODEČTENÝ STAV, PŘÍPADNĚ 
POZNÁMKU

5) ODEŠLETE KE SCHVÁLENÍ

VODA.VELKESVATONOVICE.CZ

JMÉNO A PŘÍJMENÍ

ADRESA NEBO ČÍSLO VODOMĚRU

TELEFON

E-MAIL
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Revitalizace sokolovny Markoušovice
Jak jsme informovali v minulém čísle na-
šeho Zpravodaje, připravuje vedení obce 
revitalizaci markoušovické sokolovny a je-
jího okolí.

Po zkušenostech z budování markoušo-
vické návsi se vedení obce rozhodlo využít 
této zkušenosti a zapojit do přípravy pro-
jektu veřejnost.

Nejprve byl sestaven pracovní tým, v němž 
jsou zastoupeny všechny spolky a zástup-
ci Mraveniště. Tedy ti, kdo sokolovnu a její 
okolí nejvíce využívají. Tento tým na svém 
pracovním jednání vybral architekta, který 
je pověřen zpracováním studie rekonstruk-
ce a revitalizace celého prostoru. Z navrže-
ných architektů byl vybrán Ing. arch. Jaro-
slav Vocet se svým ateliérem. 

Architekt Vocet se osobně účastnil se-
tkání s veřejností, které proběhlo v neděli 
19. března.

Sešlo se přes 40 občanů, prakticky ze všech 
spolků v Markoušovicích a těch, kteří pro-
stor využívají a zároveň se zajímají o dění 
v obci. V pracovních skupinách posuzovali 
současný stav celého prostoru, jeho před-
nosti i nedostatky a zároveň navrhovali, 

jaké činnosti se zde mají do budoucna 
odehrávat. 

Z více než dvouhodinového jednání vznik-
lo zadání pro architektonickou studii. Ta 
bude ve dvou variantách představena na 
dalším veřejném setkání, které se uskuteční 
v měsíci červnu. Na červnovém setkání bu-

dou hodnoceny výhody a nevýhody obou 
variant. Na základě tohoto hodnocení pak 
vznikne fi nální varianta pro přípravu pro-
jektu k celkové nové úpravě jak sokolovny, 
tak jejího okolí.

E. K. a J. D.

Nabízíme bezplatnou
pomoc s přípravou
žádosti do programu

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT

Imalá změna může přinést velké úspory.
Podpora pro vlastníky rodinných domů a trvale obývaných
rekreačních objektů, kteří jsou nejvíce ohroženi energetickou
chudobou.
Snadno realizovatelná a časově nenáročná zateplení menšího
rozsahu.
Podpora až 150 000 Kč na jeden rodinný dům.
Jednoduché vyřízení žádosti bez nutnosti dokládání projektu,
energetického posouzení a faktur.

Individuální poradenství nabízíme po předchozí
telefonické domluvě +420 705 824 436 v kanceláři
MAS Království - Jestřebí hory, o.p.s.,
Regnerova 143, 542 32 Úpice
vasatova@kjh.cz, kalouskova@kjh.cz
www.kjh.cz
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V sobotu 11. března uspořádal Tým náves 
Markoušovice 4. ročník Markoušovických 
sousedských vepřových hodů. Počasí se 
tentokráte zcela nevydařilo, ale bylo, jak 
někteří návštěvníci říkali, pravé zabijačko-
vé. Po ránu mrzlo a přes den přišlo několik 
sněhových přeháněk. Pořadatelé se obáva-
li, zda to nepříznivě neovlivní návštěvnost. 

Zpočátku to tak vypadalo. V 8 hodin již  
v altánu na návsi viselo prasátko ke zpraco-
vání. Bylo zatopeno v brutarech a všichni 
byli připraveni a natěšeni na to, co je čeká. 
Nakonec bylo dobré, že návštěvníci začali 
chodit až kolem půl desáté. Byl čas vše při-
pravit a rozjet hody naplno. 

Maso postupně měnilo své místo podle 
určení. Něco na ovar a k dalšímu zpraco-

vání do brutarů, další části na řízky, které 
jsou tradičně podávány jako první produkt 
hodů. Návštěvníci možná podotknou, že 
nebyl ve skutečnosti první, neboť mu před-
cházel studený bufet – chléb se sádlem  
a škvarky či tlačenka. Ty však nejsou z pro-
dukce organizátorů, ale zakoupené. Proto 
je nebereme jako první produkt.

Pak nastává ten pravý cvrkot. Maso se vaří, 
guláš je založený, řízky se smaží a návštěv-
níci přicházejí. Do toho zahájit přípravu na 
jitrnice a jelita. Prostě a jednoduše – všech 
téměř dvacet organizátorů má stále co dě-
lat. Přitom se dívají i kolem sebe a těší je, 
že i přes nepřízeň počasí přicházejí další  
a další návštěvníci. Nikdo je sice nepočítal, 
ale odhadovali jsme, že se jich vystřída-

la asi stovka. Je pravdou, že těch, kteří to  
s organizátory vydrželi celý den, nebylo tolik.  
Ti však mohli za odměnu ochutnat všechny 
připravené pochoutky.

Po řízcích následoval ovar, pak guláš, jelítka 
a jitrničky. Na závěr ještě ochutnat polév-
ku a zapečené kroupové. Část produktů 
(zvláště polévku) si návštěvníci mohli od-
nést v přinesených nádobách domů. 

Vše doplňovalo i něco sladkého, bylo k mání 
vícero druhů koláčů a buchet, které ženy  
z Týmu náves doma napekly. Nechybělo  
i něco tekutého u připraveného výčepu.

V podvečer byli organizátoři unavení, ale 
spokojení, že se vše podařilo, a potěšila je 
pochvala od návštěvníků. Proto si řekli, že 
vše za rok znovu zopakují.

Na závěr patří poděkování všem, kteří pod 
vedením Zdeňka Štěpána akci připravili. 
Ono totiž nejde jen o jeden den hodů. Vše 
je potřeba předem připravit a další den po 
nich vše uklidit, aby na návsi mohly probíhat 
další akce. Takže ještě jednou děkujeme.

Markoušovické hody

J. D.
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Pro děti, ale i pro dospělé na pokoukání, připravil spolek KaMaRát na konec masopustu 
dětský karneval. V sobotu 25. února se ve velkém sále K-Klubu sešlo nepřeberné množství 
masek, pro které organizátoři připravili mnoho her, soutěží, ale i zajímavých ukázek.

Všichni se dobře bavili, na závěr si radostně zavýskli a v duchu vyslovili přání:  
Za rok na masopustu zase na shledanou!

Dětský karneval

J. D.
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Kulturní život v naší obci byl v posledních 
měsících opravdu bohatý.  Vedle dvou 
divadelních představení jsme uspořádali  
i Obecní ples a cyklus pěti cestovatelských 
přednášek.

Hned v lednu k nám zavítal divadelní 
soubor J. K. Tyla z Meziměstí s komedií  
"S tvojí dcerou ne". Představení opravdu 
pobavilo naplněný sál. Téma manželské kri-
ze a výchovy dospívající dcery podané hu-
mornou formou nemělo chybu a z publika 
se často ozývaly salvy smíchu. Ocenili jsme 
i perfektní výkony herců tohoto ochotnic-
kého souboru. Pokud si do příštího roku 
připraví nějakou novou hru, rádi je u nás 
zase uvidíme. 

Další měsíc jsme přivítali Divadelní ama-
térský klub Havlovice. Přijeli k nám  
s představením "Chalupa".  Vesele podané 
téma, jak získat chalupu na vesnici přes ří-
zení úřadu a uplácení, bylo odměněno vy-
datným potleskem. 

První víkend v březnu proběhl po několika-
leté pauze způsobené covidem VI. obecní 
ples. Chvilku po osmé přivítal návštěvníky 
pan starosta a pak už parket patřil předtan-
čení v podání skupiny orientálních tanců, 
která si říká Sultánky. V nádherných exo-
tických kostýmech nám předvedly několik 
úžasných tanců, jak individuálních, tak sku-
pinových, a nakonec zapojily do tance i ná-
vštěvníky plesu. V průběhu večera vystou-
pily ještě jednou a opět si vysloužily velký 
aplaus.  Pak už k poslechu a tanci hrál HF 
Band, který před půlnocí vystřídala skupina 
Compot. I když letošní návštěvnost byla 
nižší než v jiných letech, což bylo zřejmě 
způsobené konáním dalších velkých akcí  
v okolí, tanečníci se skvěle bavili a poslední 
odcházeli až kolem třetí ráno.  

Jak už bylo zmíněno výše, uspořádali jsme 
pět cestovatelských přednášek. Ty se vždy 
konají v malém sále K-Klubu. 

Již počtvrté nás navštívil cestovatel, kte-
rého zná téměř každý jak z televize, tak 
hlavně z královéhradeckého rozhlasu, pan 
Petr Voldán. Tentokrát nám přiblížil život 
ve Skotsku a nezapomněl ani upozornit na 
české stopy v této zemi. 

Události v kultuře 
za uplynulé  
období
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S dalším vyprávěním ze svých cest přijel 
náš letitý přispěvatel pan Zdeněk Nývlt.  
V únoru přivezl snímky z cesty po Dalmácii 
a Bosně a Hercegovině. V březnu pak vy-
právění z cesty slunnou Itálií.

Pan Michal Skalka, který pro nás na pod-
zim připravil povídání o Krnapu, nám letos 
v březnu přijel vyprávět o své cestě Afrikou 
a návštěvě jedné ze zemí na jejím západ-
ním pobřeží. Přednášku s názvem "Gabon, 
ta nejčernější Afrika" sledovali všichni s vel-
kým zájmem, protože se jedná o pro nás 
opravdu exotickou zemi.

Na závěr, 30. března, nám ještě pan Libor 
Turek promítl snímky z jeho několikatý-
denní cesty po Švýcarských Alpách. Vedle 
nádherné přírody jsme mohli obdivovat 
nesčetné viadukty, stará města, největší 
alpský ledovec nebo nejvýše položenou 
solární elektrárnu v Evropě. 

Jsme rádi, že se všechny tyto akce setkaly 
s velkým zájmem občanů, což nám do-
dává chuť do organizování dalších akcí  
v podzimním a zimním čase. Už teď máme 
přislíbeno několik divadelních představení, 
o jejichž termínu konání vás budeme včas 
informovat. 

Za všemi akcemi je vedle přímých organi-
zátorů i nezastupitelná, i když pro mnohé 
málo viditelná, práce pana Jiřího Špetly.  
Ten všechna divadelní představení ozvu-
čuje i osvětluje. Věnuje tomu hodně svého 
času, pokaždé je v klubu první, aby soubory 
uvedl, a zároveň také poslední, kdo za nimi 
zamyká. Stejně jako při přednáškách, kdy 
se promítají snímky a filmy z cest. Zaslouží 
si proto uznání a poděkování za obětavou 
práci ve prospěch nás všech, prostých ná-
vštěvníků akcí.

L. Š. a S. I.
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Ze života škol, spolků a obce

CO VŠECHNO MUSÍ UDĚLAT JARO…
František Halas ve stejnojmenné básni po-
psal jarní úkoly velmi pečlivě, nám by však 
určitě stačilo, kdyby jaro popohnalo sluníč-
ko a my se po zimě konečně trochu zahřáli 

. Když už je řeč o zimě, pojďme se ohléd-
nout, jak si ji užily děti ve školce.

V únoru začali předškoláci navštěvovat 
výuku v základní škole. Jednou za měsíc 
se zúčastní přímého vyučovaní a zkusí si 
tak „VYUČOVÁNÍ NANEČISTO“ . Každý 
měsíc máme jeden barevný den, v únoru 
jsme prožili HNĚDOŠEDÝ DEN – školkáčci 
přišli oblečeni do hnědě a šedé a společně 
si vyrobili loutky k pohádce O Koblížkovi. 
Tu si později s velkou chutí i zahráli. 

Během týdne s tématem povolání se 
všechny děti proměnily v kuchaře a kucha-
řinky – proběhl totiž „KUCHAŘSKÝ DEN“.  
Za šopský salát, který úplně samy ukuchti-
ly, by se nemusel stydět ani Masterchef , 
moc jsme si na něm pochutnali.  Kdo by si 
po takto náročném dni nezasloužil odpoči-
nek? A jak jinak odpočívat než při dobrém 
tanci a při hezké písničce. Rádi jsme tedy 
přijali pozvání na „TANEČNÍ AKADEMII 
BALLARE“ ve Rtyni v Podkrkonoší.  

S koncem února nás čekala super zábava 
a to „LYŽAŘSKÝ VÝCVIK“ v areálu Brett 
v Žacléři. Naši malí lyžaři byli báječní a moc 
šikovní a v pátek při „velkých závodech“ 
by nikdo nevěřil, že pro většinu z nich to 
byla premiéra.

Březen, březen, březen… ach ta kamna . 

Sluníčko ne a ne nabrat sílu, a nám už mrz-
nou brady, ještěže je ve školce spousta 
práce a zábavy. Začalo druhé pololetí a my 

pokračujeme v KERAMICKÉM KROUŽKU, 
KROUŽKU ICT i v ANGLIČTINĚ a MAXÍ-
KOVI. Keramika děti velmi baví, nosí krásné 

Mateřská škola
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Přeji vám krásné slunné dny a mno-
ho radosti z jarních zázraků !

Jana Műllerová

výtvory a pořád se ptají, zda je už dnes ta 
„kemarika“ . Při ICT se učí logicky myslet, 
hledají různá řešení problému, učí se pra-
covat na interaktivní tabuli i programovat 
roboty. A když půjdete v úterý dopoledne 
kolem školky, určitě zaslechnete anglické 
zpívání, básničky nebo třeba Hallo every-
body (Ahoj všichni ). 

Na školu se naši předškoláci připravují spo-
lečně s rodiči a paní učitelkou Vendulkou, 
a to jednou týdně. Kroužky jsou super 
a děti si je velmi užívají. 

Březen je v polovině a my už toho poma-
lu začínali mít dost. Musíme jaru pomoci! 
Hned v pondělí 13. 3. jsme se vydali na 
„VÝPRAVU ZA BLEDULKOU“. Hledání 
poslů jara bylo úspěšné a dětem vlilo jar-
ní energii do žil . Školku jsme si ozdobili 
květinami z barevných papírů, a aby nebyly 
žádné pochyby, proběhl „ZELENÝ DEN“.  

Jak skoncovat se zimou nadobro? Vynese-
me ji, a to hned dvakrát . Jednou za škol-
ku a jednou se všemi z vesnice. Na druhém 
vynášení měly děti také vystoupení, a my-
slím, že se jim moc povedlo. Březen vrcholí 
a s ním přípravy na Velikonoce. Zdobíme 
vajíčka, povídáme si o svátcích jara, hledá-
me jarní znamení a také mláďátka.  Jehňát-
ka a koťátka jsme našli při „VÝPRAVĚ ZA 
JAREM“. A ještě jedna výprava, tentokrát 
za Velikonocemi – vydali jsme se zhlédnout 
„VELIKONOČNÍ VÝSTAVU“ v Malých Sva-
toňovicích. Nechyběla ani holčičí, ani kluči-
čí koleda. 

Jejda, to už je duben? A co nás čeká? Začí-
ná kurz plavání, 5 lekcí v Trutnově, moc se 
těšíme. Do školky přijedou Dravci a my tak 
budeme mít možnost nakouknout zblízka 
do jejich života. Naše školka se zapojila do 
projektu „MAMI, TATI, POJĎME SI ČÍST“, 
ten začne 17. 4. Díky němu se do rukou ro-
dičů i dětí dostanou zápůjčkou krásné dět-
ské knihy.  A ještě jeden projekt proběhne 

v dubnu, a to „ROZESMÁTÝ MIMOZEM-
SKÝ SVĚT“.  Pořádá ho Základní škola Bratří 
Čapků v Úpici a je soutěžní, tak nám drž-
te palce . Co by to bylo za duben, kdy-

by chyběly oslavy „ČARODĚJNICKÉHO 
DNE“, určitě si je moc užijeme.

Velmi ráda bych pozvala všechny rodiče 
k zápisu dětí do naší mateřské školy.
Letos proběhne ve čtvrtek 11. 5. 2023 a po-
drobnější informace budou na webových 
stránkách a na plakátech. 
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Na základní škole se stále něco děje.  
Koncem ledna děti ze školy vyzkoušely 
své lyžařské dovednosti a nové získaly 
na lyžařském kurzu. Lyžovat jsme jezdili do  
Family Ski Parku Bret u Žacléře.  Sice jsme 
plánovaný termín museli dvakrát posu-
nout, protože nám nepřály sněhové pod-
mínky, ale počkat se nám vyplatilo. Celé tři 
dny jsme zdokonalovali jízdu jak rovně, tak 
v obloucích. Nezalekli jsme se velkého sva-
hu ani silného sněžení. Po třech dnech si 
každý mohl říct: „Zvládl jsem to a umím 
to lépe než vloni.“ Jediným stínem byla 
vlna onemocnění, která postihla jak děti, 
tak i instruktory, ale za nemocné se rychle 
našla náhrada. Těšíme se na příští rok a ly-
žařský výcvik si určitě zopakujeme. 

31. ledna nastal den, na který se někteří 
těšili, a jiní z něho měli trochu obavy. Bylo 
zde rozdávání pololetního vysvědčení. 
Pro děti z první třídy to bylo jejich první vy-
svědčení v životě a jistě z něj měli radost jak 
žáčci, tak i rodiče. U prvňáčků na nich byly 
jen samé jedničky. Další třídy již dostávaly 
vysvědčení trochu pestřejší, které hodnoti-
lo to, co se děti naučily a jak se při učení 
snažily. Pro některé to bylo i trochu varo-
vání, aby se v dalším pololetí více snažily. 
Celé rozdávání vysvědčení mělo i trochu 
smutný konec. Jako poslední dostala vy-
svědčení naše kamarádka z Ukrajiny, Máša, 
která s dětmi chodila do školy téměř rok. 
Vracela se s maminkou zpátky domů. Stý-
ská se nám po ní, a tak jí občas zavoláme 
nebo napíšeme.  

Ještě před pololetními prázdninami ovládl 
školu projektový den, který nutil děti za-
pojit mozek a zároveň si vyzkoušet některé 
fyzikální a chemické pokusy. První dvě vy-
učovací hodiny se děti věnovaly úkolům, 
které jim připravily jejich třídní učitelky.  
V prvním ročníku (třída 1) děti zaměřily 

svou pozornost na hledání rozdílů na ob-
rázcích a kreslení obrázků jedním tahem. 
Druháci a třeťáci zase řešili rébusy z mate-
matiky a českého jazyka (třída 2). Pro žáky 
čtvrtého a pátého ročníku (třída 3) si paní 
učitelka připravila několik záludných úkolů 
z matematiky, angličtiny i českého jazyka, 
vyzkoušela jejich postřeh a logické uvažo-
vání, a to jako soutěž dvou družstev – s dost 
vyrovnaným skórem. Po velké přestávce se 
děti vystřídaly na jednotlivých stanovištích. 
V první třídě si vyzkoušely pokusy s rozkvé-
tajícími květinami, kouzla s laky na nehty  

a čekal na ně rébus v podobě obrázků, 
které malovaly jedním tahem. Ve druhé tří-
dě pak pro všechny vytekla láva ze sopky, 
kouzlilo se s balonky, které nepraskly, když 
je děti propíchly, a nakonec si vyzkoušely, 
jak na ně působí optické klamy. Ve třetí tří-
dě děti prováděly pokusy s předměty den-
ní potřeby. Svíčka jim vysála vodu z misky, 
trocha jaru donutila lesklé střípky se srov-
nat ke kraji misky, díky pěně na holení a tro-
še potravinářského barviva děti sledovaly, 
jak se postupně obarvuje voda v nádobě 
na červeno a z vody, oleje, potravinářského 

Základní škola
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barviva a šumivé tablety si vytvořily lávo-
vou lampu. Den všem rychle utekl a domů 
všichni odcházeli s novými vědomostmi  
a chutí některé pokusy předvést i doma.

Ve čtvrtek 16. března byl pro veřejnost při-
pravený den otevřených dveří. Kdo chtěl, 
mohl nahlédnout do jednotlivých tříd, jak 
se děti učí. Přišly se na nás podívat bývalé 
paní učitelky, bývalé žákyně se svou vnuč-
kou i děti s maminkami, které chtěly zjistit, 
kam půjdou do první třídy. Všichni, kteří 
přišli nakouknout do školy, mohli ochutnat 
sladké muffiny, které napekly děti z krouž-
ku vaření.

Celé dva měsíce se páťáci v hodinách pří-
rodovědy věnovali poznatkům o vesmíru  
a především o Mléčné dráze. Své znalosti 
si ověřili i prakticky. Ve čtvrtek 23. března 
se vypravili společně se čtvrťáky do Hvěz-
dárny a planetária v Hradci Králové. Tady 
měli možnost si zopakovat, co se naučili  
v hodinách přírodovědy, a ještě se dozvě-
dět hodně zajímavého navíc. Mohli nahléd-
nout do hlubin vesmíru a podívat se zblízka 
na planety Sluneční soustavy a na souhvěz-
dí, která můžeme pozorovat na obloze. 

Tradiční akce Smrtná neděle začala letos 
netradičně v K-klubu. Tady bylo pro všech-
ny připraveno krátké vystoupení dětí z ma-
teřské a základní školy. Děti na ně spolu se 
svými učitelkami pilně nacvičovaly několik 
týdnů. První se na jevišti objevily děti z ma-
teřinky. Předvedly písničky, básničky a ta-
nec. Pak se k dětem z mateřské školy přidali 
školáci. Společně zazpívali dvě písničky. Po 
nich následovalo vystoupení dětí ze školy – 
říkadla, písnička a tance. Po představení, kte-
ré se dětem moc povedlo, všichni společně 
vyrazili k domovu důchodců, kde podpálili 
obě Smrtky a vhodili je do Markoušovické-
ho potoka. Hurá, zima už je pryč!

Ve čtvrtek 30. března proběhl ve škole 
další z projektových dnů. Tentokrát byl 
věnovaný přírodě. Děti nejprve zhlédly do-
kumentární film o tom, jak se vědci snaží 
do přírody Evropy vracet ohrožené druhy 
živočichů. Poznaly tak, jaký osud potkal ve 
volné přírodě zubra nebo rysa. Pobavil je  
i krátký film o životě surikat. Po přestávce 
na děti čekala soutěž. V jedné třídě pozná-
valy rostliny, v další živočichy. Program při-
pravený ve třetí třídě se věnoval ekologii. 
Výsledky obou poznávacích částí byly se-
čteny a druhý den při velké přestávce byli 
vyhlášeni ti nejlepší z každé třídy, na které 
čekala sladká odměna. Pochvalu si ale za-
slouží všichni soutěžící.

A co nás ještě čeká do konce školního 
roku? Pro rodiče máme připravené spo-

lečné akce – jarní tvořivou dílnu a spor-
tovní odpoledne. Sportovci si budou moct 
zahrát turnaj ve vybíjené a zasoutěžit si  
v soutěži „Skáče celá rodina“. Děti se setkají 
s dravci, kteří žijí v naší přírodě a pomáhají 
při ochraně letišť. 

V květnu se žáci zúčastní fotbalového tur-
naje McDonald's Cup a T-Mobile Olympij-
ského běhu. Čeká na ně výuka dopravní 
výchovy na dopravním hřišti ve Dvoře 
Králové.  A samozřejmě na konci školního 
roku pojedeme na výlet. Kam? To je ještě 
tajemství. 

Děkujeme všem rodičům za pomoc při pří-
pravě akcí školy a ostatním za podporu naší 
školy.

Za děti a kolektiv pracovníků školy Šárka Helvichová, ředitelka školy
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Za Mraveniště, z.s. Petra Všetečková

Milí čtenáři Zpravodaje,

přeji vám příjemné jarní dny. Příroda venku 
ožívá, sluníčko nabírá na síle a ani Mrave-
niště nezahálí. V každé z jeho skupinek to 
velmi intenzivně žije.

Nejmenší mravenečci si díky pestrosti poča-
sí dopřávají každodenní poznávání živlů ve 
všech jejich podobách. Prostřednictvím pří-
běhů, her, písniček či tvoření prožívají pro-
měny ročních období i okolní přírody.

Pravidelný rytmus roku jim pak připomí-
nají různé slavnosti, které k daným obdo-
bím neodmyslitelně patří. Zmínit můžeme 
např. Masopust, který jsme spolu s dětmi 
oslavili na masopustní úterý 21. února. Celé 
Mraveniště bylo ten den provoněné nape-
čenými koblížky a v odpoledních hodinách 
se začaly také rojit masky všech možných 
podob. Některé byly opravdu vydařené 
a jen stěží se dalo poznat, kdo se za mas-
kou skrývá. Společné zahájení proběhlo na 
návsi, průvod masek se poté vydal navští-
vit sousedy z okolních domů a podělit se 
s nimi o písničku a napečené koblihy. Násle-
doval rej masek v místní Sokolovně, který si 
děti i dospělí náležitě užili. Ke konci března 
pak přišel čas na vyhánění zimy, vynášení 
Moreny a přivolávání vytouženého jara.

A co nového ve škole? Výuková témata 
jsou napříč třídami pestrá. Děti se napří-
klad věnovaly zimním sportům (lyžování, 
bruslení i běžkování) a navštívily Dětskou 
zimní olympiádu pořádanou v Královéhra-
deckém kraji. V rámci projektových dnů 
školáky na 1. stupni provázelo také téma 
poznávání lidského těla z různých úhlů 
pohledu. Starší školáci na 2. stupni zase 
využili terénní výuku k poznávání krajů
a výjezdům do několika míst naší republi-
ky – objevovali zajímavosti Jihomoravské-
ho, Moravskoslezského i Ústeckého kraje. 

V únoru ve škole také probíhaly předškolní 
skupinky a po Velikonocích nás čeká zápis 
dětí do 1. třídy. Budoucí prvňáčci se mo-
hou těšit na to, že jim jejich starší spolužáci 
v rolích průvodců ukáží školu a provedou je 
rozmanitými úkoly.  

Velkou radost máme také ze dvou jarních 
akcí, které opět propojily Mraveniště se 
životem v Markoušovicích a byly podpo-
řeny obcí Velké Svatoňovice. První z nich 
byl Sousedský bál, který se do Markoušo-
vic vrátil po téměř tříleté covidové pauze. 
K tanci i poslechu hrála kapela HF Band, 
nechybělo předtančení, občerstvení ani 
bohatá tombola a celý večer se nesl v po-
hodové a uvolněné atmosféře.

Další akcí pro veřejnost bylo Velikonoční 
tvoření, které se konalo 5. dubna a kde si 
děti i dospělí mohli vyzkoušet pletení po-
mlázek, zdobení vajíček voskem, výrobu 
různých ozdobných dekorací z březového 
proutí nebo tvoření ozdobných zápichů 
do květináčů. Velký úspěch u dětí pak měla 
také výroba vrbových píšťalek. Akce probí-
hala hlavně v prostorách jídelny a školky, 
kde se to hemžilo dětmi všech věkových 
kategorií a spolu s nimi si akci užívali nejen 
jejich rodiče, ale i dědečkové a babičky.

V tuto chvíli už se ale všichni těšíme, že po-
minou jarní mrazíky a budeme si moct užít 
jaro v plné síle. Přichází čas, kdy budou děti 
moct být opět hodně venku, opečovávat 
školní zahradu, jezdit společně do školy na 
kole a vyrazit na další zajímavé výpravy za 
poznáním do blízkého i vzdálenějšího oko-
lí. Koncem května školáky čeká společný 
týden s Plaváčkem, kde budou moct zdo-
konalit své plavecké dovednosti a prožít 
týden pospolu a v jiných aktivitách než ve 
škole. Předškoláci se pak už tradičně mo-
hou těšit na slavnostní pasování na školáky 
a celomraveništní Zahradní slavnost.

Aktuálně je také možné se přihlašovat na 
letní týdny, které v Mraveništi budou pro-
bíhat v průběhu července a které jsou urče-
né jak dětem z Mraveniště a Markoušovic, 
tak dětem z okolních obcí. Letos nás čeká 
např. Týden s angličtinou “Let’s explore!” 
pro děti od 7 do 12 let, “Zvířátkový týden” 
pro děti ve věku 4-8 let, Týden na téma “In-
diánskou stezkou aneb život indiánů” pro 
děti od 6 let, pro malé dobrodruhy ve věku 
od 8 let je připraven “Sportovně výletní tý-
den” a celou sérii uzavírá koncem července 
“Holčičí jízda aneb Tvořivě výtvarný týden 
v přírodě” pro dívky od 4 let. Více informa-
cí k jednotlivým týdnům najdete na webu 
www.domraveniste.cz.

A teď už si pojďme užít jaro .

Jak to žije v Mraveništi
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Za RC Žaltmánek přeje pěkné jarní dny Dita Šrůtková  

Ráda bych Vás v tomto článku seznámila  
s činností RC Žaltmánek v Malých Svatoňo-
vicích, které zde funguje již od roku 2010  
a do současných prostor se pak přestěho-
valo v roce 2016. Stále ale zjišťuji, že spous-
ta maminek z okolí o něm neví. I já jsem 
byla tou maminkou, která poměrně dlouho 
netušila, že něco takového máme téměř 
“za bukem”. V letošním roce převzala ve-
dení centra Zuzana Budílková a za pomoci 
Kateřiny Vítové pilně pracují na tom, aby 
centrum vzkvétalo. 

Rodinné centrum vlastní hernu pro děti, 
která je umístěna v Kulturním klubu na ná-
městí v Malých Svatoňovicích. Herna je po 
domluvě k zapůjčení na různé dětské akce, 
ale i na běžné trávení času s dětmi. Je vyba-
vena hračkami pro různé věkové kategorie 
– od nejmenších miminek po předškolní 
děti, k dispozici je zde i výtvarný materiál 
na tvoření. Maminky si mohou uvařit kávu 
nebo čaj, prostředí je celkově přizpůsobe-
né dětem. V letošním roce došlo ke gene-
rálnímu úklidu, vyřazení nevyhovujícího vy-
bavení a hraček, dokoupení nových hraček 
či pomůcek na pohybové aktivity. 

Středy odpoledne se zde scházíme se 
staršími dětmi a připravujeme pro ně již 
zmíněné tvoření, páteční dopoledne jsou 
pak většinou věnována dětem do 2 let  

a program je směřován na hudebně-ryt-
mické činnosti. 

V letních měsících pak plánujeme různé 
aktivity venku – jako hudební dílničky, výle-
ty, dobrodružné stezky a bojovky. Tradičně 
také RC zajišťuje program pro děti na akcích 
v Malých Svatoňovicích, jako jsou Čaroděj-
nice, pochod Krvavej Čepelka nebo Čertov-
ský rej. Dále pořádá RC i akce vlastní – Draki-
ádu, Svatomartinské odpoledne, Vítání jara, 
v lednu 2024 plánujeme i karneval. 

Tímto bych Vás ráda jménem RC Žaltmá-
nek pozvala k nám do herničky či na další 
akce a aktivity, které RC pořádá. Sledujte 
náš FB “Rodinné centrum Žaltmánek 
Malé Svatoňovice”, kde se dozvíte aktu-
ální informace. Pro návštěvu herny nevá-
hejte kontaktovat Zuzku Budílkovou, tel.  
č. 728 041 692. Rodinné pobytné v herně 
je symbolických 30 Kč. 

Těšíme se na shledání!  

Rodinné centrum Žaltmánek 

Výsadba ovocných stromů 
Při opravách odvodnění silnice a pěšiny 
v zatáčce pod bývalou dolní prodejnou 
se kromě samotné opravy provedla ještě 
revitalizaci bývalého rybníčku. Místo bylo 
vyčištěno a byly provedeny terénní úpra-
vy. V připraveném prostoru byly vysazeny 
ovocné stromy – jabloně, švestky a třešně 
různých odrůd. Nová zeleň oživí veřejný 
prostor a poskytne kolemjdoucím možnost 
utrhnout si chutné plody. Vznikne zde také 
nové odpočinkové místo s lavičkou.

Další počinem s cílem zlepšit veřejnou 
zeleň byla prořezávka aleje ve „Vejmole“. 
Tento krok byl nezbytný nejen pro zacho-
vání zdraví stromů a prodloužení jejich 
životnosti, ale i pro zajištění bezpečnosti. 
Po prořezání byly na místě vysazeny další 
ovocné stromy, aby se zde dotvořila alej  
a oživilo okolí.

Máme vytipována další vhodná místa, kde 
budeme s výsadbou stromů, včetně ovoc-
ných, postupně pokračovat. Vedení obce
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V měsíci únoru opět po dvou letech pro-
bíhalo ve Rtyni v Podkrkonoší pravidelné 
teoretické školení výjezdové jednotky. 
Členové jednotky se dozvěděli množství 
novinek spojených se spoluprací s hasič-
ským záchranným sborem ČR (např. vzni-
kající nové poplachové plány), získali nové 
informace o práci vyšetřovatele HZS ČR na 
místě zásahu, z oblasti tiskových mluvčích 
HZS ČR a ze zdravovědy. 

Také se uskutečnil tradiční hasičský 
ples, který se podle ohlasů zúčastně-
ných opět povedl. Připravena byla boha-
tá tombola. Slovem provázel celý večer 
pan Michal Meisner. 

V březnu proběhl v naší obci pro náš sbor 
i pro okolní sbory kurz pro strojníky jed-
notek, pořádaný Ústřední hasičskou ško-
lou v Bílých Poličanech. Školení bylo jak 
pro stávající, tak pro nové zájemce. Dále se 
členové sboru vydali do Radvanic, kde pro-
běhlo setkání vedoucích a rozhodčích. 

Postupně se zase bude rozjíždět kolotoč 
soutěží pro dospělé i mladé hasiče v ro-
lích závodníků i rozhodčích. Chystají se 
i další akce, např. brigády, údržba výstroje 
a výzbroje, pomoc při dálkovém pochodu 
„Babička“ a v červenci účast na hasičském 
táboře v Bílých Poličanech.

Nový rok jsme zahájili výroční valnou 
hromadou, která proběhla 21. ledna 
v Sokolovně. Po dlouhé dva roky jsme tuto 
výroční schůzi nepořádali z důvodu nejen 
covidových opatření, ale hlavně z ohledu-
plnosti k našim starším členům. Proto jsme 
byli velmi rádi, když jsme se letos sešli sko-
ro v plném počtu. Zhodnotili jsme uplynu-
lý rok a udělili jsme celkem 11 ocenění, ze-
jména našim dlouholetým členům za jejich 
věrnost. Dále jsme si stanovili plán akcí na 
letošní rok. Většina z těchto akcí je již tra-
dičních, jako je velikonoční zábava, dětský 
den, pálení čarodějnic a mikulášská ob-
chůzka. Minulý rok jsme přidali ještě další 
akci pro děti a tou byl karneval, který jsme 
se rozhodli letos zopakovat. 

Na začátku února jsme tedy uspořádali 

plánovací schůzku, kde jsme ladili detaily 
karnevalového odpoledne pro děti, které 
proběhlo 25. února od 14 hod. v tělocvič-
ně. S přípravou a pořádáním nám pomohl 
ČČK Markoušovice. Pro děti bylo připrave-
né zdravé občerstvení a dárkové balíčky. 
Opět se nám sešlo více než 70 dětí nejen 
z naší obce, ale i širokého okolí a chvílemi 
jsme měli obavy, zda nám budou připrave-
né dárkové balíčky vůbec stačit. Soutěžilo 
se a tancovalo celé odpoledne a užili si to 

nejen ti nejmenší, ale i jejich rodiče. Velké 
díky patří všem, kdo pomohl s přípravou, 
a také naší obci za podporu akce. 

Na další schůzce jsme naplánovali veli-
konoční zábavu a vrátili se k původnímu 
tradičnímu nedělnímu termínu, který letos 
vyšel na 9. dubna. O tom, jak se letošní zá-
bava vydařila, vám povíme v dalším čísle 
Zpravodaje.

Zásahy:
Dne 20. 2. 2023 vyjela jednotka na ohlá-
šený požár sazí v komíně ve Velkých 
Svatoňovicích. 

Jednotka na místě spolupracovala s jed-
notkou HZS PS Trutnov a JSDH Úpice.

SDH Velké Svatoňovice

SDH Markoušovice
Petr Hepnar

Petr Hrubý
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S příchodem jara nám začíná nová část 
sezony a my se již pilně připravujeme na 
nadcházející výzvy. Naše tréninky se také 
již přesunuly ven k Hasičskému muzeu.

Prvním závodem letošního roku bylo 
„Halové TFA dorostu“ v Hořicích. V ka-
tegorii dorostenek se zúčastnily dvě zá-
vodnice. Hana Kneifelová získala 8. místo  
a Marie Martincová si doběhla pro 3. místo. 

Na začátku dubna jsme se vydali na okres-
ní kolo „Uzlovky“ do nedalekých Radva-
nic. Závodníci museli na čas správně zavá-
zat 5 uzlů – lodní, tesařský, plochou spojku, 
zkracovačku a úvaz na proudnici. V katego-
rii starších si Vanesa Knapová vybojovala  
v silné konkurenci 18. místo, za dorostenky 
Eliška Teichmanová získala 9. místo a Zuza-
na Kneifelová 10. místo, za dorostence se 
zúčastnili Jakub Peterka a Jakub Frýba, kteří 
skončili na 9. a 7. místě. 

Také k nám jako zpestření tréninku zavítal 
Petr Šafář z Báňské záchranné služby Odo-
lov, aby nás seznámil s kardiopulmonální 
resuscitací a použitím automatizovaného 
externího defibrilátoru (AED). Po krátké 
přednášce si všichni mohli vyzkoušet re-
suscitaci na speciální figuríně. Za přednáš-
ku moc děkujeme, protože umět správně 
resuscitovat je důležité nejen pro mladé 
hasiče.

V tomto roce v měsíci únoru proběhlo prv-
ní setkání členů na valné hromadě, a to 
za přítomnosti pana starosty Viktora Mar-
ka, který nám sdělil svůj pohled na činnost 
naší skupiny. Potěšilo nás přijetí pěti no-
vých členek, v minulých článcích zmiňova-
ných maminek. S jejich příchodem zazněla 
spousta zajímavých nápadů a plánů, které 
bychom během roku mohli společně usku-
tečnit. Nadšení bylo viditelné a jsme rádi, 
že je o činnost zájem. Nyní se tedy naše 
místní skupina ČČK rozrostla na 39 členů. 
Následně probíhaly přípravy na karneval 
pro děti, který jsme pořádali spolu se sbo-
rem dobrovolných hasičů z Markoušovic  
v měsíci březnu. Vyzkoušená, fungující 
vzájemná spolupráce mezi skupinami při-
nesla své ovoce. Veselý odpolední karneval  

s nadšenými dětmi, ale i dospěláky, byl tou 
nejhezčí odměnou. 

V plánu, který jsme schválili, jsou zařazeny 
již tradiční akce. Jednou z nich je v mě-
síci dubnu výšlap z Markoušovic do Ma-
lých Svatoňovic na velikonoční výstavu,  
s posezením v kavárně Dášenka. Také plá-
nujeme pomoc s přípravou Čarodějnic. 
Rádi bychom se v květnu zúčastnili po-
chodu Babička. 

Jednou z nově plánovaných událostí je 
chystaný poznávací výlet na Moravu  
s návštěvou vinného sklípku. S tímto ná-
padem přišel na podzim loňského roku 
předseda Sokola Markoušovice a jde  
o snahu propojit členy spolků z naší obce. 

Na výročních schůzích Sokola, dobrovol-
ných hasičů a ČČK byl nejprve zjišťován 
zájem o tento typ výletu. V dohledné 
době proběhne schůzka všech zástupců 
skupin, kde budeme společně vytvářet 
program výletu. V nadcházejících měsí-
cích se pokusíme o realizaci. Akce by měla 
proběhnout v podzimních měsících. Je 
tedy dostatek času na organizaci, ale ne-
lze vše prozradit předem. Nedílnou sou-
částí akcí naší skupiny je pravidelná účast 
na výkonných a dozorčích radách v Trut-
nově. V měsíci březnu také proběhlo Val-
né shromáždění OS ČČK Trutnov.

Všem přeji za MS ČČK Markoušovice veselé 
jaro plné pohody a dobré nálady. 

Kroužek mladých hasičů

MS ČČK Markoušovice 

H. K.

Předseda Hana Lautschová 
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Členové TJ Sokola Markoušovice se 18. února 
sešli na valné hromadě.

Zhodnotili práci za uplynulý rok a prodis-
kutovali, jak dál. Ocenili práci Dušana Frý-
by s mladými fl orbalisty a rozhodli se pod-
porovat zapojování mladých do aktivit 
i v dalším období.

Zprávu vedle předsedy TJ přednesli i zá-
stupci jednotlivých oddílů. Hlavní činnost 
se odvíjí v zimním období. Přes letní měsíce 
se členové Sokola podílejí na přípravě a za-
bezpečení akcí v místní části Markoušovice. 

V připravované revitalizaci sokolovny a je-
jího okolí vidí členové potenciál rozvoje 
činnosti, ale jak bylo konstatováno, vše je 
o lidech a jejich zájmu něco dělat a něče-
mu se věnovat. Podmínky mohou být vyni-
kající, ale když není zájem, tak se nic neděje.

V diskusi zaujala myšlenka zorganizovat 
spolu s ostatními spolky společný zájezd za 
poznáním a zábavou.

Z akcí pak oddíl volejbalu uspořádal 
25. března tradiční Josefovský turnaj. 
Tentokráte se jej zúčastnila čtyři družstva. 
My jako správní hostitelé jsme přenecha-
li přední místa hostujícím družstvům . 
Na prvním místě se umístil tým Přátel mír-
ného pohybu. Druhé místo obsadil tým 
z Velkých Svatoňovic a třetí místo vybojoval 
tým Havlovic.

Na závěr všichni svorně konstatovali, že 
umístnění je sice příjemné, ale nejdůleži-
tější je, že jsme se zase sešli, zasportovali si 
a příjemně společně strávili sobotu.

Nácvik probíhá v tělocvičně TJ Sokol. 
Po více než roční přestávce se opět schází 
seniorská parta k nácviku převážně coun-
try tanců. 

Musíme si osvěžit v paměti 14 tanců, které 
jsme už uměli. Někdy to dá zabrat, hlava ne-
chce v našem věku spolupracovat. Ale hlav-
ně že se pobavíme a rozhýbáme staré kosti.

Rádi mezi nás přijmeme zájemce o pří-
jemný pohyb při hudbě a dobrou zábavu. 
Vše doučíme.

V pátek 31. března jsme se rozjeli do Často-
lovic na velikonoční výstavu. Na místo 
nás odvezl malý autobus pana Sedláčka. 
Abychom obsadili všechna sedadla, přibrali 
jsme ještě kamarádky.  Počasí, i když hod-
ně proměnlivé, nám přálo, 
nezmokli jsme. Návště-
vu Častolovic jsme 
zakončili dobrým 
obědem v místní re-
stauraci a spokojení 
jsme se vraceli domů. 

TJ Sokol Markoušovice

TJ Sokol Velké Svatoňovice

Taneční oddíl Staré Westy

Z. Š a J. D.

TJ Sokol Velké Svatoňovice zve všechny 
milovníky přírody a zdravého pohybu 
na 46. ročník pochodu "BABIČKA".

Pochod se bude konat tradičně 
v sobotu 6. května. První účastníci 
mohou vyrazit již v 7:00 hod. ráno 
z místního hřiště.

Prosíme účastníky, aby si na startu řád-
ně pročetli propozice.  Z důvodu uza-
vření Červeného mostu, bude změna 
pěší trasy. Zároveň upozorňujeme, 
že trasa 25 km není letos vhodná 
pro kočárky.

L. Š.
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Měření a pozorování počasí ve Velkých Svatoňovicích

S postupným jarním růstem teploty se bo-
hužel vyskytl problém s funkčností externích 
čidel, instalovaných v průběhu loňského pro-
since. Zhruba při překročení hranice +10 °C 
dochází k zpomalení tempa aktualizace dat 
až celkovému zablokování jejich přenosu. 
Snad se tuto chybu podaří co nejdříve vyře-
šit. Ostatní měření fungují bez poruch.

Jaké počasí panovalo v I. kvartálu 
roku 2023?
Všechny tři měsíce byly teplotně výrazně 
nadprůměrné (nejvíce leden). Tato situa-
ce v posledních letech opakovaně vede 
k následným problémům na jaře, kdy po-
zdní mrazy poškozují vegetaci probuzenou 
vyššími teplotami v zimě. Toho jsme byli 
svědky koncem března a začátkem dub-
na. Srážkově se jednalo o nadprůměrně 
bohaté období, duben zahajujeme s 20% 
přebytkem vůči normálu. Jarní sucho nám 
zatím rozhodně nehrozí.

Leden s průměrnou měsíční teplotou 
+2,0 °C (odchylka +4,4 °C) byl nejvíce tep-
lotně abnormálním. Stal se 2. nejteplejším 
lednem v historii měření od roku 1997, 
a to po lednu 2007. Díky vysokým tep-
lotám jsme zažili pouze 2 dny ledové 

a 18 dní mrazových. Nejteplejším dnem byl 
Nový rok s maximem +12,1 °C, naměřeným 
ve 13:16 SEČ. Na překonání této hodno-
ty jsme následně čekali až do 10. března. 
Nejnižší teplota byla dosažena 20. ledna 
v 8:04 SELČ, a to pouhých -6,3 °C. Srážky 
se vyskytly v průběhu 22 dní, většinou se 
jednalo o déšť. Souvislá sněhová pokrýv-
ka se udržela až v druhé polovině měsíce, 
a to jen po dobu 6 dní. Její maximální výš-
ka 9 cm byla naměřena 22. ledna. Celkový 
úhrn srážek činil 52,2 mm (96 % normálu). 
Též jsme zaznamenali celku velké výkyvy 
tlaku vzduchu, a to mezi 1036,7 hPa (24. 1.) 
a 986,8 hPa (17. 1.). Nejsilnější náraz větru 
o rychlosti 13,0 m/s (severního směru) byl 
naměřen 21.  ledna ráno. Též se často vy-
skytovaly mrznoucí srážky a s nimi spojená 
ledovka.

Únor byl nakonec citelně chladnější než 
leden. Průměrná měsíční teplota +0,6  °C 
(odchylka +1,6 °C) mu přisoudila pozici 
9.  nejteplejšího února posledních 26 let. 
V jeho průběhu nastaly 4 dny ledové 
a 19 dní mrazových. Nejvyšší teplota se vy-
šplhala na +10,9 °C dne 23. února ve 13:46 
SEČ, nejníže naopak klesla na -14,9 °C dne 

7. února v 7:18 SEČ. To byl zároveň nejtužší 
mráz celé uplynulé zimy. Srážkových dnů 
bylo v únoru 17, v pěti dnech padal pouze 
čistý sníh. Oproti lednu vydržel sníh mno-
hem déle, doba trvání souvislé sněhové 
pokrývky dosáhla 14 dní. Nejvíce sněhu 
leželo 3. února, „celých“ 7 centimetrů. Únor 
bývá obvykle jedním z nejsušších měsí-
ců roku, tudíž 56,1 mm srážek se rovnalo 
167 % normálu. Zaznamenali jsme opět vý-
razné změny tlaku vzduchu (1044,5 hPa 8. 2. 
a 994,7 hPa 25. 2.), které byly často dopro-
vázeny silným větrem. Nejvyšší rychlosti 
18,3  m/s (severozápadního směru) dosáhl 
při přechodu studené fronty 4. února ve 
3:23 SEČ.

Březen patřil také mezi teplejší měsíce. Prů-
měrná měsíční teplota +4,4 °C (odchylka 
+2,0 °C) znamenala 6. pozici mezi nejteplej-
šími březny od roku 1996. Počátek i konec
měsíce byly chladné, jeho střed naopak 
velmi teplý. Celkově byl tento měsíc ve zna-
mení střídání studených a teplých period. 
Maximální teplota +18,1 °C byla naměřena 
24. března ve 12:33 SEČ, minimální teplo-
ta -8,4 °C 12. března ve 4:27 SEČ. V březnu 
se tedy vyskytl silnější mráz než v lednu. 

Amatérskou meteorologickou sta-
nici naleznete na Valech u č. p. 277. 
V nepřetržitém provozu je od 8. května 
1993, od 8. května 2010 je měření zčás-
ti automatizováno. Webové stránky se 
zpracovanými výsledky měření a pozo-
rování naleznete na adrese www.me-
teosvatonovice.cz, online data s pěti-
sekundovou aktualizací pak na stránce 
www.meteosvatonovice.cz/meteo
(včetně dlouhodobých statistik vypo-
čtených z automatizovaného měření).

Pokračování na další straně >>

30. dubna od 15.00 hod. na návsi v Markoušovicích 
Stavění Máje a pálení čarodějnic

6. května od 07.00 hod. pořádá TJ Sokol Velké 
Svatoňovice 46. ročník pochodu Babička 

11. května  Zápis dětí do mateřské školy 

27. května od 17. 00 hod. na návsi Markoušovice 
Kácení máje s country posezením

3. června od 14.00 hod. pořádá SDH a ČČK Markoušovice
Dětský den na hřišti u sokolovny

10. června od 14.00 hod. pořádá spolek KaMaRát na hřišti 
Na Puškvorci Zábavné dětské odpoledne

15. července se po setmění (od 21.30 hod.) v letním 
kině na návsi Markoušovice promítá fi lm 
Přání k narozeninám

Připravované akce

rozhledna Žaltman v lednu
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T. Prouza

Ledový den však již nenastal, pouze 
17 dní mrazových. Průměrná denní teplota 
+11,98 °C 23. března se stala novou rekordní 
hodnotou pro celé I. čtvrtletí. Na srážky byl bře-
zen bohatý, vyskytly se po většinu jeho trvání  
v 23 dnech (z toho již pouze 3 dny padal čis-
tý sníh). Měsíční srážkový úhrn činil 59,4 mm 
(120 % normálu), souvislá sněhová pokrývka 
ležela během 5 dní a svého maxima 4 cm 
dosáhla 28. března. Stalo se tak po přechodu 
nočního srážkového pásma, doprovázeného 
druhou letošní bouřkou. Při ní uhodil jediný 
blesk do větrné elektrárny ve Vítězné. Úplně 
první hřmění v letošním roce jsme moh-
li slyšet již o tři dny dříve, a to ze vzdálené 
bouřky u Náchoda. Nejsilnější vítr o rychlosti 
13,9 m/s ze severozápadního směru zavanul 
27. března ráno.

Meteorologické extrémy a zajíma-
vosti I. čtvrtletí 2023
Nedlouho po půlnoci z 31. prosince na 
1. ledna došlo ke krátkodobému extrémní-
mu znečištění ovzduší zplodinami z pyro-
techniky. Zdrojem byl ohňostroj odpalova-
ný na křižovatce na Valech, cca 20 metrů od 
detektoru kouřových částic. Došlo k chyb-
nému odpalu po povrchu, kvůli čemuž čtvrt 
hodiny po půlnoci dosáhla koncentrace pra-
chových částic PM10 hodnoty 910 µg/m³.  
Následný pozvolný pokles trval přibližně 
20 minut.

V závěru roku 2022 pronikal do střední Evro-
py po jižním okraji tlakové níže velmi teplý 
vzduch od jihozápadu. Maximální teploty  
v nižších polohách Čech překračovaly hra-
nici +15 °C. Již v sobotu 31. prosince 2022 
byla na stanici naměřena teplota +9,4 °C, 
což bylo nové maximum pro tento den (do-
posud +7,0 °C). Na Nový rok vystoupilo den-
ní teplotní maximum až na +12,1 °C. Byl tak 
překonán dosavadní denní teplotní rekord 
+9,0 °C z 1. 1. 2022 a zároveň bylo dosaže-
no nové lednové maximum v termínu 14:00 
SEČ. Dosavadní činilo +11,2 °C (10. ledna 
2007), nová hodnota je nyní +11,8 °C.

Po jižním okraji tlakové výše Beate proudil 
na přelomu druhé a třetí lednové dekády 
do střední Evropy chladný vzduch od se-
veru až severovýchodu. Zvýšený tlakový 
gradient vedl k výskytu silnějšího větru,  
a to především v severních pohraničních 
pohořích. Zároveň s větrem se vyskytovalo 
sněžení, které vedlo ke vzniku sněhových 
jazyků a závějí. V naší obci spadlo v průbě-
hu soboty 21. ledna 2023 celkem 4,7 mm 
srážek, což se rovnalo 6 cm sněhu. Ten 
vytvářel v exponovaných místech až půl 

metru vysoké závěje. Vítr začal zesilovat již 
ve večerních hodinách 20. ledna, maxima 
své rychlosti pak dosáhl po sedmé hodině 
ranní následujícího dne. Opakovaně byl na-
měřen náraz 13,0 m/s ze severního směru. 

V průběhu pátku 3. února 2023 se přes Dán-
sko, severní Německo a Polsko pohybovala 
dále k východu zvolna se vyplňující tlaková 
níže Pit. S ní spojená teplá fronta přinášela 
na sever našeho území vydatné srážky, kte-
ré na zdejší stanici dosáhly denního úhrnu 
15,8 mm. Zprvu se jednalo o sněžení, které 
za frontálním rozhraním přešlo v déšť. Sně-
hová pokrývka dosáhla výšky 7 centimetrů.

Následně při přechodu studené fronty v so-
botu 4. února 2023 byl naměřen v 3:23 SEČ 
náraz větru o rychlosti 18,3 m/s (SZ směr). 
Jednalo se o 4. nejvyšší rychlost větru za 
dobu automatizovaného měření (od 8. 5. 
2010), a to po 9. 3. 2019 (tlaková níže Dragi), 
29. 10. 2017 (orkán Herwart) a 10. 2. 2020 
(orkán Sabine). Vítr způsobil četné škody  
v okolí – necelých 100 metrů od stanice 
porazil vzrostlou jedli, která následně strhla 

telefonní kabel, jenž zlomil nosný dřevěný 
sloup, lámal především stromy a blokoval 
komunikace (Odolov, Adamov, Trutnov).

Jarní návrat čápů
Část věnovaná černobílým poslům jara ne-
může být v meteorologickém okénku opo-
minuta. Původně jsem s ní nepočítal, ale 
letošní zrychlená jarní migrace umožňuje již 
nyní zveřejnění nejdůležitějších informací.  
K dnešnímu dni (7. 4.) je na Trutnovsku ob-
sazená většina hnízd. Bohunka dorazila do 
Bohuslavic již 30. března večer, následována  
o den později Bohdanem. Po sedmi dnech 
(6. dubna večer) snesla Bohunka první letošní 
vajíčko. Do Mladých Buků přilétla jako první 
Betynka 3. dubna, Bukáček se k ní vrátil jen  
o pár hodin později. Čapí pár je také ve Vlči-
cích a v Královci. Na hnízdě v Trutnově se do-
časně ukázal čapí pár, ve Chvalči byl pozoro-
ván osamocený čáp. Až čas ukáže, zda najde 
druhého do páru. Jediná opuštěná hnízda 
tak zůstala v Batňovicích. Snad bude letošní 
sezóna klidnější než loňská a naši čápi vyve-
dou zdravá a silná čápata v hojném počtu.

>> Pokračování ze strany 19

Bohunka přistává na hnízdo s ležícím Bohdanem 1. dubna 2023

první jarní den (Pohled na Svatoňovice z „Adamírovky“ 21. března 2023)


